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                    Summary
The authors have determined the position of the center of gravity of six isolated formolized heads by the suspension method, based on the work of the Bordeaux anthropologist, Beauvieux; in his opinion, the nasion-opisthion line (root of nose to posterior edge of the foramen magnum) characterizes the horizontality of the head, irrespective of species. The center of gravity is situated at the middle of the nasion-inion line (root of nose to external occipital protuberance), behind the sella turcica, above and slightly in front of the external auditory meatus. In profile, the axis of gravity falls on leaving the center of gravity and passes in front of the cervical spine, which remains in balance thanks to a fulcrum lever whose two arms are equal when the gaze is directed 30o downwards in relation to the horizontal. This is the true reference position for the cervical spine in the sagittal plane.


Résumé
Les auteurs ont déterminé la situation du centre de gravité de 6 têtes formolées isolées par méthode de suspension en se référant aux travaux de l'anthropologue bordelais Beauvieux qui considère que la ligne nasion-opisthion (racine du nez-bord postérieur du trou occipital) caractérise l'horizontalité de la tête quelle que soit l'espèce considérée. Ce centre de gravité se situe au milieu de la ligne nasion-inion (racine du nez-protubérance occipitale externe) en arrière de la selle turcique, au-dessus et légèrement en avant du conduit auditif externe (CAE). De profil, l'axe de gravité abaissé à partir de ce centre passe en avant du rachis cervical qui s'équilibre grâce à un levier inter appui dont les deux bras de levier sont égaux quand le regard est dirigé à 30o vers le bas par rapport à l'horizontale, véritable position de référence du rachis cervical dans le plan sagittal.
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